
سال 95 در حالي به پايان رسيد كه قول هاي 
متعدد مسئولان هوافضاي كشور براي پرتاب 
حداقل ي�ك ماهواره محقق نش�د. همچنين 
به رغم ابراز نگراني رهبر معظم انقلاب در نيمه 
دوم سال 95 نسبت به توقف طرح هاي كلان 
در موضوع�ات تحقيقاتي مه�م مثل هوافضا 
و ماهواره و يأس دانش�مندان ايراني نس�بت 
به اين امر، از پرت�اب ماهواره هاي تحقيقاتي 
كه ماه ها و حتي سال هاس�ت، مراحل تكميل 
خود را پشت سر گذاشته اند نيز خبري نشد. 
مهرماه گذش��ته بود كه رهبر معظم انقلاب در 
دي��دار نخبگان علم��ي جوان ب��ه گزارش هايي 
اش��اره كردند كه حاكي از توق��ف در طرح هاي 
كلان مهم مثل هوا فضا و ماهواره اس��ت و اظهار 
داشتند: »اين من را نگران مي كند.« در ادامه هم 
خطاب به مسئولان گفتند: »من از مسئولان امر 
به طور جدّي درخواست مي كنم به اين مسائل 

بپردازند.«
نكته مهم ديگر در صحبت هاي رهبر انقلاب به 
دلسردي جوانان و دانشجويان مربوط مي شد كه 
در اينباره نيز تصريح كردند: »اينها، هم خسارت 
علمي است براي ما، هم دانشمند جواني كه در 
بخش مثلًا هس��ته اي يا در بخش هوافضا يا در 
بخش نانو يا زيست فناوري با اميدواري مشغول 
فعّاليت است، وقتي كه اين بخش مورد بي اعتنايي 
قرار مي گيرد و نيمه  تعطيل مي ش��ود، مأيوس 
مي ش��ود. من قبلًا هم عرض كرده ام كه يأس و 

نوميدي جوانان ما خيلي خطر بزرگي است.«

 رونماي�ي از دلاي�ل پرت�اب نش�دن 
ماهواره هاي فضايي

اكنون در حالي وارد س��ال 96 ش��ديم و دولت 
ماه هاي پاياني فعاليت خود را س��پري مي كند 
كه علاوه بر منطبق بودن واقعيت هاي موجود با 
بي توجهي نسبت به فعاليت هاي هوا فضايي طي 
چند سال اخير، نه تنها صفر شدن بودجه پروژه 
اعزام انسان به فضا، بازنگشتن و تصفيه 20 نفر از 
بورسيه هاي پژوهشگاه فضايي به كشور چين،  از 
دست دادن نقاط  مداري ايران در فضا، اختصاص 
ندادن بودجه مناس��ب و واگذار نك��ردن پروژه 
بزرگ و سيس��تمي بي پاس��خ مانده است، بلكه 
دلايل بر زمين ماندن و پرتاب نشدن ماهواره هاي 
تحقيقاتي كه مراحل تكميل خود را پش��ت سر 

گذاشته اند نيز كم كم رونمايي مي شود. 
محمد مهدي نژاد نوري، استاد دانشگاه و معاون 
پژوهش��ي س��ابق وزارت علوم چند شب پيش 
در يكي از برنامه هاي تلويزيوني اظهار داش��ت: 
»مس��ئولان مي گفتند در س��ال 95 سه پرتاب 
فضايي داريم، اما يك پرتاب هم نداشتيم كه اين 

موضوع باعث دلسردي دانشجويان مي شود.«
 حكايت ماهواره شريف ست چه بود؟

علاوه بر گفته هاي وي، نگاه��ي به وضعيت اين 
بخش در سال 95 نش��ان مي دهد كه هيچ يك 
از وعده هاي مس��ئولان عملياتي نشد،  چنانچه 
پرتاب ماهواره  سنجشي »شريف ست« از جمله 
وعده هايي بوده كه همواره از س��وي مس��ئولان 

مطرح شده است. 

ماه��واره اي كه س��اخت آن با تم��ام زحمات و 
مشكلاتش پنج سال به طول انجاميد و در تمام 
اين پنج سال »شريف ست« صدايش كردند، آذر 
ماه 92 بود كه دانشگاه شريف با افتخار از رسانه ها 
دعوت كرد تا براي تحويل شريف ست به سازمان 
فضايي به اين دانشگاه بروند، اما مراسم رونمايي 
ب��دون اعلام دليل لغو ش��د و از آن ب��ه بعد تنها 
شاهد وعده و وعيد براي پرتاب ماهواره دانشگاه 
شريف بوديم، چنانچه پرتاب شريف ست به 22 
بهمن س��ال 93 موكول ش��د، بعد از آن به دهه 
فجر سال 94 و در نهايت پايان سال 95 آخرين 
وعده مطرح ش��ده بود. وعده و وعيد هايي كه از 
سال 91 شروع شد، اما در س��ال 95 هم جامعه 

علمي كش��ور ش��اهد تحقق اي��ن وعده ها براي 
پرتاب شريف س��ت نبودند.  جالب است كه 16 
آذر 94 وقتي رئيس جمهور براي گراميداش��ت 
روز دانش��جو به دانشگاه ش��ريف رفت، يكي از 
دانشجويان اين دانش��گاه يك جاكليدي با نماد 
شريف ست به روحاني هديه داد و گفت: ماهواره 
شريف كه به جايي نرسيد، جاكليدي  اش را با خود 

حمل مي  كنيم كه به يادشان بمانيم. 
دو ماه بعد همزمان با گراميداش��ت روز فضايي، 
رئيس جمه��ور از يك ماه��واره رونمايي كرد به 
نام ماهواره دوستي كه گفتند همان شريف ست 
است، ولي نامش را تغيير داده اند كه البته صحت 

اين موضوع مورد ترديد واقع شد. 
در ادامه برخي مي گفتند دولت يازدهم مي خواهد 
شريف ست را ديرتر پرتاب كند كه افتخار پرتاب 
آن به نام اين دولت باشد، بعضي ديگر مي گفتند 
دولت يازدهم اصلًا بنايي براي پرتاب ماهواره هاي 
دانشجويي ندارد چون در اين دولت اعتقادي بر 

پيشرفت فضايي نيست. 
 ماهواره اي ك�ه با تهديد امري�كا پرتاب 

نشد
اخيراً رضا روس��تا آزاد، رئيس س��ابق دانش��گاه 
صنعتي شريف گفته است: »ماهواره شريف سَت 
روي س��كو هم رفت، اما با تهديد امريكا پرتاب 

نشد!«
وي در ادامه گفته اس��ت: »بايد از اشك و گريه 
دانشجويان و اساتيد در زماني كه جلوي پرتاب 
اين ماهواره را گرفتند، گزارش تهيه مي كرديد؛ از 
دولت پيگيري كرديم كه چرا اجازه پرتاب نداديد، 

گفتند به شما ربطي ندارد...«
حاص��ل زحمات بي��ش از 100نف��ر از نخبگان 
كشورمان در حالي همچنان گوشه اي از سازمان 
فضايي خاك مي خ��ورد كه مس��ئولان وزارت 
ارتباطات و سازمان فضايي كشور در آغاز به كار 
دولت يازدهم، بارها براين موضوع تأكيد داشتند 
كه نباي��د در مقوله  فناوري ه��اي فضايي، فقط 
روي پرتاب ماهواره تمركز كرد. بر همين اساس 
مي توان گفت، فرضيه دوم مطرح شده مبني بر 
بي اعتقادي دولت نسبت پيشرفت فضايي نسبت 

به موضوع نزديك تر است. 
در نهايت تأس��ف بايد بگوييم ب��ه هم ريختگي 
تشكيلات فضايي و سردرگمي ها و اصطكاك هاي 
درون سازماني ايجاد ش��ده همچنان تا روزهاي 
پاياني فعاليت كابينه يازدهم، باعث توقف برنامه 
فضايي ايران و از هم گسس��تگي سياس��ت هاي 

فضايي در كشور شده است. 
امري ك��ه بعض��ي از آن به عن��وان يك حركت 
خواس��ته و مطلوب دولت ياد مي كنن��د، زيرا از 
يك سو در رأس وزارت ارتباطات و مشاورين ويژه 
فضايي وزير ارتباطات و در هرم تصميم گيري در 
دولت يازدهم اعتقادي ب��ه برنامه فضايي وجود 
نداشته است و از س��وي ديگر در ميان مطلعان 
از برنامه فضايي كشور به عنوان اولين قرباني در 

مذاكرات برجام ياد مي شود. 
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 سرپرست س��ازمان حج و زيارت با بيان اينكه يك ميليون و 300 هزار 
نفر در انتظار تشرف به حج هستند از اعزام اولين گروه حجاج ايراني به حج 

تمتع از اول مرداد خبر داد. 
 معاون عمراني وزير آموزش و پرورش گفت: اكنون 5 هزار و 3۸۸ پروژه 
با 25 هزار و 4۸0 كلاس درس و زيربناي حدود 5 ميليون متر مربع نيمه 

تمام يا در دست اجرا داريم. 
 معاون مالي و اقتصاد شهري ش��هرداري تهران با تأكيد بر اينكه بدهي 
به پيمانكاران در دوران شهرداران قبلي تهران هم وجود داشته و موضوع 
جديدي نيست، گفت: اين موضوع در همه سازمان ها، ارگان ها و حتي دولت 

يك امر اجتناب ناپذير است. 
 بعضي از پزشكان به بيمار خود مي گويند كه ما آزمايشگاه خاصي را قبول 
داريم، اين حرف كاملًا غلط اس��ت، زيرا تمامي آزمايشگاه هايي كه مجوز 
دارند، مورد تأييد هس��تند و متفاوت بودن نتايج آزمايش ها نيز به مسئله 

ديگري بر مي گردد. 
 معاون حمايت و سلامت خانواده كميته امداد استان تهران اعلام كرد: 
در حال حاضر از ۷۷6 كودك مبتلا به سوء تغذيه استان، تنها 20 درصد از 

اين نفرات، تحت حمايت كميته امداد استان تهران هستند. 
  پته دوخته ش��ده توس��ط بانوان هنرمند كرماني هم اكنون در س��تاد 
بازسازي عتبات عاليات اين استان نگهداري مي شود و قرار است با اتمام كار 
ساخت گنبد جديد امام حسين)ع(، اين اثر نفيس هنري به كربلاي معلي 

منتقل و روي ضريح مطهر گسترده شود. 
 يك نماينده مجلس با بيان اينكه 3 ميليون زوج نابارور در كشور وجود 
دارد، گفت: درمان ناباروري بس��يار هزينه بر اس��ت و هر چند اقداماتي در 
جهت بيمه تكميلي و همچنين آزمايش هاي اين قشر انجام شده، اما بايد 

براي آنها اقدام اساسي و ويژه اي انجام شود. 
 معاون مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال وزارت ارشاد گفت: 
از 13 ارديبهشت ماه امسال نمايشگاه كتاب فعاليت خود را آغاز مي كند كه 
بخش ديجيتال اين نمايشگاه زير نظر مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي 

ديجيتال وزارت ارشاد است. 
 معاون فني و عمراني فرمانداري تهران بيان داشت: هنوز كرايه هاي حمل 
و نقل عمومي در س��ال جاري افزايش نيافته است. در هفته آينده مصوبه 

افزايش كرايه هاي حمل و نقل عمومي تعيين تكليف شود. 
 ميزان مستمري مددجويان سازمان بهزيستي و كميته امداد امام )ره( 

از روز 26 فروردين ماه، 16 تا 50 درصد افزايش يافت. 
 دبير علمي سومين كنگره منطقه اي ميان دوره اي انجمن ارتوپدي ايران 
با اشاره به اينكه كمردرد يكي از ش��ايع ترين بيماري ها در حوزه ارتوپدي 

است، افزود: كمتر از 10 درصد كمردردها با جراحي درمان مي شود. 
 معاون آموزش متوس��طه وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه در حال 
استانداردسازي آموزش ها هس��تيم، اعلام كرد با سه ساله شدن آموزش 
فني و حرفه اي از س��ال 9۷، س��الانه يك ميليون نفر خروجي اين رشته 

خواهند بود. 
 س��ازمان وظيفه عمومي نيروي انتظامي با بيان اينكه مشمولان متولد 
13۷۸ در سال جاري وارد سن مشموليت مي شوند، اعلام كرد: اين دسته از 
مشمولان بايد با توجه به قانون خدمت وظيفه عمومي، در خصوص تعيين 

تكليف وضعيت خدمتي خود اقدام كنند. 
 مدي��ر كل دفتر حقوقي، ام��لاك و حمايت قضايي آم��وزش و پرورش 
گفت: حدود 40 تا 50 درصد ميزان شكايت ها از آموزش و پرورش كاهش 
پيدا كرده اس��ت و آمار 10 ماه آخر سال گذش��ته حدود 10 هزار شكايت 

بوده است. 

در حالي كه بسياري از مشاغل حريم صنفي 
دارند و به طور مثال بسته به جمعيت و تراكم 
شهر براي تأس�يس دو داروخانه بايد فاصله 
مشخصي لحاظ شود، اما صنف اغذيه فروشان 
به خصوص انواع و اقس�ام فست فودها و دنر 
كباب ها يا همان كباب تركي ها با وجود تمام 
مضراتي كه براي سلامتي افراد دارند انگار از 
هيچ ضابطه اي پيروي نمي كنند. اين در حالي 
اس�ت كه بس�ياري از اين اغذيه فروش�ي ها 
حتي ن�كات اوليه بهداش�تي را ه�م رعايت 
نمي كنند و مس�ئولان وزارت بهداش�ت هم 
نظارت مناس�بي روي اين موض�وع ندارند. 
مناطق مرك��زي و ش��مالي پايتخ��ت به علت 
تراكم جمعيتش��ان محل تراكم انواع و اقس��ام 
فروشگاه هاي فست فود و همچنين كترينگ هاي 
زيرزميني هس��تند كه درس��ت در زير زمين و 
به دور از چش��م مردم حداقل ه��اي لازم براي 
بهداشت و سلامت مردم را هم رعايت نمي كنند. 
رشد قارچ گونه فست فودها هم سلامت مردم را 
به طور جدي به بازي گرفته است. كار به جايي 
رسيده كه در برخي از ميادين مركزي شهر چند 
رستوران فست فود در كنار همديگر سبز شده اند 
و با ترفندهايي تلاش مي كنند تا مش��تري هاي 

بيشتري را به سوي خود جلب كنند. 
 كباب هاي گردان در كناره خيابان

در اين ميان ام��ا ترك دنرها ي��ا كباب تركي ها 
بيش از همه جل��ب توجه مي كنن��د. رول هاي 
بزرگي از گوش��ت يا مرغ كه در كن��ار خيابان با 
همه گرد و خاك و دود و آلودگي هاي محيطي 
بر گرد سيخي گردان مي چرخند تا آلودگي هاي 
محيطي به طور مساوي به همه قسمت هاي اين 
رول بزرگ كبابي برسد. در اين ميان گاهي حتي 
شاهد عبور رهگذراني هستيم كه در حين عبور 
از كنار اين رول گوشتي گردان عطسه مي كنند 

و آب دهان خود را بيرون مي اندازند، اما صاحب 
رستوران بي توجه به اين همه آلودگي تنها سعي 
مي كند ويتريني از يك غذاي خوش آب و رنگ را 
پيش روي رهگذران قرار دهد تا فروش بيشتري 

داشته باشد. 
 درست بر خلاف آيين نامه 

اگر به س��راغ آيين نامه هاي بهداش��تي معاونت 
بهداشت دانشگاه هاي علوم پزشكي و همچنين 
س��ازمان غذا و دارو درباره رس��توران ها برويد، 
متوجه مي ش��ويد كه به غير از لزوم بهداش��ت 
فردي كاركنان اين رس��توران ها و لزوم داشتن 
كارت بهداش��ت و قوانين و مقررات��ي در حوزه 
پوشش و اس��تفاده از دستكش و رعايت مسائل 
بهداش��تي مقررات مفصلي هم درب��اره مكان 
اين صنف وج��ود دارد. م��اده 1۷ اين آيين نامه 
مي گويد ساختمان ديوار از كف تا سقف از مصالح 
مقاوم بوده و طوري باشد كه از ورود حشرات و 

جوندگان جلوگيري به عمل آورد. مطابق ماده 
20 هم وضع درها و پنجره ها بايد داراي شرايط 

زير باشد: 
الف( دره��ا و پنجره ها از جنس مقاوم، س��الم و 
بدون ترك خوردگي و شكستگي و زنگ زدگي 
و قابل شست وشو بوده و هميشه تميز باشد. ب( 
پنجره بازشو بايد مجهز به توري سالم و مناسب 
باشد به نحوي كه از ورود حشرات به داخل اماكن 
جلوگيري نمايد. ج( درهاي مشرف به فضاي باز 
بايد مجهز به توري س��الم و مناسب و همچنين 
فنردار باش��د به طوري كه از ورود حش��رات و 

جوندگان و ساير حيوانات جلوگيري كند. 
همچنين در دستورالعمل نظارتي سازمان غذا 
و دارو درباره مكان پخت غذا آمده است »محل 
پخت و توزيع بايد از مكان هاي آلوده دور باشد و 
حتي المقدور در مجاورت محل غذاخوري باشد 
و ش��رايط پخت بايد به گونه اي باش��د كه براي 

قسمت هاي مجاور آن مزاحمتي ايجاد نكنند. « 
در برابر چنين دستورالعمل هايي، اما وقتي از كنار 
رستوران هاي دنر كباب عبور مي كنيد مي بينيد 

كه بسياري اين ضوابط رعايت نمي شود. 
به طور مثال محل پخت اين فس��ت فود در كنار 
خياب��ان ق��رار دارد و كباب ها در مع��رض گرد و 
خاك و انواع و اقسام حشرات هستند. همچنين 
در برخ��ي از اي��ن واحدها ب��دون در نظر گرفتن 
ضوابط بهداشتي كباب هايي منجمد را مستقيم 
روي آتش ق��رار مي دهد آن هم در ش��رايطي كه 
باي��د ابتدا در دم��اي يخچال و س��پس در دماي 
بيرون يخ زدايي ش��ود و اين ش��يوه به هيچ وجه 
بهداش��تي نيس��ت. البته گويا بازرسان بهداشت 
محيط دانشگاه هاي علوم پزشكي موظف به بازديد 
و نظارت بر اين واحدهاي صنفي هستند، اما نكته 
قابل تأمل اينجاست كه اين واحدها در شلوغ ترين 
خيابان هاي وسط شهر به راحتي به كارشان ادامه 

مي دهند و سلامت مردم را به بازي مي گيرند. 
  شكايت به اميد بازرسي

براي پيگيري اين تخلف با 1490 سامانه دريافت 
شكايات از رستوران ها تماس مي گيريم. وقتي از 
كارشناس سامانه مي پرسيم، آيا قرار دادن كباب 
تركي ها در كنار خيابان و در معرض انواع و اقسام 
آلودگي ها تخلف نيست ؟ پاسخ مي دهد تخلف 
است. گزارش تخلف و واحدهاي متخلفي را كه 
مش��اهده كرده ايم، ارائه مي كنيم با اين پرسش 
كه مگر نبايد بازرسي هاي روتين مانع از بروز اين 
تخلفات شود؟ بازرسي هايي كه خانم كارشناس 
مي گويد، وجود دارد، اما در موارد ش��كايت هم 
بازرس��ي انجام مي ش��ود. آيا هم��ه مردمي كه 
خيلي وقت ه��ا براي خريد كباب دن��ر كنار اين 
اغذيه فروشي ها صف مي كش��ند، حواسشان به 
اين تخلفات هس��ت تا گزارش كنند و احتمالاً 

رسيدگي شود؟ 

تنزل سلامت با رشد قارچ گونه فست فودها 

سلامتمردمدردنركبابهاكبابميشود

روستاآزاد: راجع به گريه دانشجويان و اساتيد براي پرتاب نشدن ماهواره از دولت پيگيري كرديم، گفتند به شما ربطي ندارد

گفتندپرتابنشدنماهوارهها
بهشماربطیندارد!

سيليسيلاببهچندپارگيمديريتدولتی
 سال هاست با وجود س�ازمان مديريت بحران و بخش هاي متولي 
با كوچك ترين بارش ب�اران در مس�ير خود همه چي�ز را مي برد 
و كسي هم پاس�خگو نيس�ت. متأس�فانه در س�ال هاي متمادي 
به دليل نبود س�از و كار مناس�ب بس�ياري از فضاهاي س�بز بكر 
و درخت�ان در حوزه هاي آبخي�ز از بي�ن رفته اس�ت و همين امر 
سبب شده اس�ت باراني كه مي تواند نعمت به حساب آيد، تبديل 
به زحمت ش�ده آن ه�م به دس�ت ندان�م كاري  ع�ده اي كه هيچ 
توجهي ب�ه اكوسيس�تم هاي حس�اس محي�ط زيس�ت ندارند.

متأسفانه به رغم هشدارهاي سازمان هواشناسي و آن هم در فصل بهار 
كه فصل بارش باران هاي سيل آسا اس��ت، به دليل نبود سيلاب گير و 

كنترل سيلاب حوادث جاني و مالي بسياري بر جا مي ماند.
هنوز سيل كن و شيراز و... فراموش نشده اس��ت كه سيل استان هاي 
ش��مال غربي كش��ور را درنورديده است، چند اس��تان و شهرهاي آن 
تاكنون 30 كشته و حدود 3۷ مفقود را بر جاي گذاشته است. قصه سيل 
و سيلاب در حالي تكرار مي شود كه هيچ مسئول و سازمان و يا دستگاه 

متولي حاضر به پاسخگويي اين حوادث نيست.
هر چند بخش زيادي از اين حوادث به نوع نگاه مردم گره خورده است، 
چرا با وجود هش��دار باز هم مردم در مس��يرهاي س��يلاب گيري قرار 

مي گيرند و حوادث بسيار سنگين جاني و مالي بر جا مي ماند.
در حقيقت هنوز ساختار مديريت بحران در كشور ما كه داراي استعداد 
بيش��تر حوادث طبيعي و غيرمترقبه است، ش��كل منسجمي به خود 
نگرفته است و اين ساختار از مديريت لوكس، آسيب بسياري مي بيند 
اگر س��اختار و چارچوب مديريت بحران در كش��ور پياده سازي شود 
مي تواند در هر مرحله چه قبل، حين و بع��د از حادثه را تحت كنترل 
درآورده و از پراكندگ��ي عمل كرده در اين ح��وزه جلوگيري به عمل 

آورد.
نبود مديريت يكپارچه بحران در كش��ور به رغم وجود اس��تعدادهاي 
فراوان و نيروهاي متخصص و كارآمد نشان مي دهد كه مديريت دولتی 
كشور دچار چند پارگي شده است كه سيل و سيلاب هر از گاهي سيلي 
محكمي به اين بي تدبيري مي زند. اگرچه حادثه پلاس��كو 26 كشته 
برجا گذاشت، سيل اخير در استان هاي شمال شرقي كشور دو برابر اين 

حادثه كشته و مفقود به سيلاب سپرده تا مسئولان به خود بيايند.
متأسفانه مديريت استانداري ها و فرمانداري ها در اينگونه موارد يعني 
زمان وقوع حوادث فقط تشريفاتي است؛ چرا كه اين بخش هاي دولتي 
مي توانند با توجه به اختيارات خود اقدامات بسياري را به انجام برسانند 
تا از ميزان حوادث و خسارت هاي جاني و مالي كاسته شود، اما تدبيري 
در اين خصوص وجود نداشته و ندارد كه سيل و سيلاب  هر دفعه همه 

چيز را با خود مي برد.
آنچ��ه در تكرار قصه اينگونه حوادث جاي تأس��ف دارد، آن اس��ت كه 
اينگونه حوادث همچنان در بازه هاي زماني متناوب تكرار مي ش��ود و 
مسئولان مربوطه فقط در حاشيه آن را تماشا مي كنند. اينكه مسئولان 
در مصاحبه با رس��انه ها و صدا و س��يما از اقدامات خود بعد از حوادث 
دفاع مي كنند، خود نقطه ضعفي اس��ت از عملكرد آنان؛ چرا كه وقتي 
نتوانسته اند به مهار و كاستن حوادث كمكي بكنند حالا با واسطه قرار 
دادن رسانه ها و بولد كردن اقدامات صورت گرفته درصدد هستند خلأ و 
كاستي هاي خود را بپوشانند. به هر صورت سيل سيلابي، خانواده هاي 
بسياري را داغدار كرده است و اينكه مقصر و يا مقصران اصلي حادثه چه 
كساني هستند باز هم در هاله اي از ابهام باقي خواهد ماند و دستگاه هاي 
مس��ئول هم فقط مانوري مي دهند و در روزهايي كه خبرهاي حادثه 
بسيار داغ اس��ت و بعد از آن همه چيز حتي مديريت بحران به دست 
فراموشي سپرده مي شود تا باز هم اين قصه دردناك تكرار شود. بايد از 
مسئولان مستقيم و غيرمستقيم خواست تا پاسخي قانع كننده در اين 
مورد به افكار عمومي بدهند. چه  آنان كه در رأس قدرت هستند و چه 

لايحه هاي پايين تر بايد به عذر تقصير خود اعتراف كنند.

جوابيهمعاونتعلمیوفناوریرياستجمهوری
وتوضيح»جوان«

 پيرو درج خبری در همين صفحه، روز گذش��ته ب��ا عنوان »دورهمی 
مديران دولتی در شركت های دانش بنيان«، معاونت علمی و فناوری 
رياست جمهوری جوابيه ای برای روزنامه ارسال كرده است كه به اين 

شرح است:
 براساس رهنمودهاي مقام معظم رهبري، روند توسعه علم و فناوري 
كشور طي چند دهه گذش��ته روند پرش��تابي گرفته است كه توسعه 
ش��ركت هاي دانش بنيان يكي از نتايج اين روند مبارك و در راستاي 
اقتصاد مقاومتي بوده است. حمايت از شركت هاي دانش بنيان پس از 
ديدار مديران اين شركت ها با مقام معظم رهبري در ماه رمضان سال 
1391 و تأكيدات معظم له، در دس��تور كار همه دستگاه هاي اجرايي 
كش��ور و خصوصاً معاونت علمي و فناوري قرار گرف��ت و توجه به اين 
شركت ها پس از ابلاغ سياست هاي كلان اقتصاد مقاومتي از سوي قواي 
سه گانه  افزايش يافته اس��ت. تقريباً  در همه سخنراني هاي معظم له 
كه موضوعات اقتصادي مطرح مي ش��ود، بر ش��ركت هاي دانش بنيان 
تأكيد مجددي مي شود كه اين تأكيدات چند صد باره در قالب كتابي 
مفصل تحت عنوان »راهبرد توليد دانش بنيان، جايگاه ش��ركت هاي 
دانش بنيان در اقتصاد مقاومتي« جمع بندي و منتشر شده و به پيوست 

ارسال مي شود.
در شرايطي كه مقام معظم رهبري به دفعات از رشد روز افزون شركت هاي 
دانش بنيان، ابراز رضايت كرده اند، ايجاد ش��بهه و ترديد در اين حركت 
پرش��ور قطعاً به منافع ملي كمك نمي كند. روند ارزياب��ي و حمايت از 
ش��ركت هاي دانش بنيان به صورت ش��فاف در ديد همگان ق��رار دارد. 
ش��ركت هاي متقاضي براس��اس مصوبات كارگروه ارزيابي شركت هاي 
دانش بنيان ك��ه متش��كل از 12 وزارتخانه و صاحب نظر اس��ت، تأييد 
مي شوند و مستندات و فرآيند ارزيابي و فهرست شركت هاي دانش بنيان 
تأييد شده به صورت دقيق روي سامانه ارزيابي شركت هاي دانش بنيان و 
به آدرس WWW.Daneshbonyan.ir قرار دارد. همچنين فرآيند 
ارائه تسهيلات مالي روي سامانه صندوق نوآوري و شكوفايي به آدرس 
WWW.nsfund.ir قابل رؤيت اس��ت و ناظران آگاه و علاقه مندان 
مي توانند با مراجعه به آنها ميزان ادعاي اينكه »هر شركت دانش بنيان 
يك حياط خلوت مالي براي دورهمي مديران دولتي« اس��ت را بررسي 
كنند. مطمئناً ايجاد و توسعه پرشتاب شركت هاي دانش بنيان براساس 
رهنمودهاي مقام معظم رهبري به عنوان يكي از مهم ترين مؤلفه هاي 

اقتصاد مقاومتي و جهاد اقتصادي، هرگز متوقف نخواهد شد.
تلاش مي ش��ود اعضاي هيئت علمي و فعالان در سمت هاي آموزشي 
در دانشگاه ها و مؤسسات تحقيقاتي كه بنا بر اصل 141 قانون اساسي 
از حكم دو ش��غله بودن مستثني هس��تند و خصوصاً  فارغ التحصيلان 
دانش��گاه ها هر چه گس��ترده تر در تشكيل ش��ركت هاي دانش بنيان 
مش��اركت يابند و به نداي رهبر معظ��م انقلاب در زمين��ه »توليد – 
اشتغال« لبيك گويند. اميدواريم اين برداشت غلط باشد كه خبرنگار 
آن جريده محترم، تحت تأثير فضاي انتخاباتي، ناخواس��ته س��عي در 
تخريب يكي از مهم ترين دستاوردهاي نظام مقدس جمهوري اسلامي 
كرده باش��د و با توجه به اتهامات و ابهامات مطرح شده در آن گزارش، 

حق پيگيري در مراجع ذي ربط محفوظ است.
شايسته يادآوري اس��ت كه معاونت علمي و فناوري رئيس جمهوري 
از ابتداي تش��كيل آن به تدبير رهب��ر فرزانه انقلاب مدظل��ه العالي از 
ورود به مسائل سياسي و حاشيه اي پرهيز داش��ته است كه اميدوارم 
رسانه ها و مطبوعات ياريگر ما در تحقق اين مهم باشند و اين معاونت 
آماده پذيرش نقد دلسوزانه در محيطي علمي و كارشناسي و خارج از 

حاشيه ها نيز مي باشد.
 توضيح »جوان« 

در برابر جوابيه معاونت محترم علمي فناوري رياست جمهوري نكاتي 
چند لازم به ذكر است كه در ادامه مي آيد:

يك: هر چند مطابق جوابيه ارسالي و البته اذعان ما رشد شركت هاي 
دانش بنيان مورد تأكيد مقام معظم رهبري است، اما بي ترديد در اين 
بين تنها رشد كمي مد نظر نبوده و مباحث كيفي به موازات رشد كمي 
مورد تأكيد ايشان است. رسيدن آمار شركت هاي دانش بنيان از 55 به 
2 هزار و 960 طبق آماري است كه در سايت بنياد ملي نخبگان به آن 
اشاره شده است. بر اين اساس با عنايت به رشد 50 برابري اين شركت ها 
در دولت همچنان اين سؤال باقي است، چرا آثار چنين رشدي در جامعه 

محسوس نيست؟ 
دو: اگرچه در سايت هاي مورد اشاره در جوابيه درباره شيوه نامه ثبت نام 
و ارزيابي شركت هاي دانش بنيان توضيحاتي ارائه شده، اما با مراجعه 
به همين توضيحات است كه گزارش��گر جوان با تناقض آشكار مواجه 
شده است. به طور نمونه لازم است فرد ابتدا به صورت حقوقي شركت يا 
مؤسسه اي را در اداره ثبت شركت ها به ثبت برساند و بعد از اخذ شناسه 
ملي شركت نسبت به ثبت نام شركت در سامانه شركت هاي دانش بنيان 
جهت ارزيابي اقدام نمايد. اما در ميان شركت هاي دانش بنياني كه در 
حوزه زيست فناوري هستند با پنج شركت مواجهيم كه آقاي »ب. ق« 
از مديران دولتي در آنها رئيس هيئت مديره است. سؤال اينجاست كه 
آيا يك مدير دولتي ) تأكيد مي شود منظور اعضاي هيئت علمي و فعالان 
سمت هاي آموزشي نيست كه بر اساس اصل 141 قانون اساسي ازحكم 
دو شغله بودن مستثني هستند( مي تواند شركتي دانش بنيان تأسيس 
و از تسهيلات آن استفاده كند ؟ و دوم اينكه ثبت شركت هاي متعدد با 
تركيب ثابت اعضاي هيئت مديره آيا با هدف دريافت تسهيلات بيشتر 
براي هر شركت به صورت جداگانه نيست؟ به هيچ يك از اين موارد در 

متن جوابيه ارسالي هيچ اشاره اي نشده است. 
سه:  س��ؤالات و ابهامات طرح ش��ده در گزارش مذكور به هيچ عنوان 
جهت گيري سياسي ندارد و صرفاً با هدف حساسيت مراجع نظارتي به 
موضوعي است كه مي تواند شركت هاي دانش بنيان را از جايگاه اصلي 

خود يعني گره گشايي در حوزه اقتصاد مقاومتي خارج كند. 
چه�ار: اسناد و مدارك ثبت شركت هاي متعدد دانش بنيان با اسامي 
يكس��ان كه برخوردار از معافيت هاي بي نظي��ر گمركي و غيره و ذلك 
هستند در دفتر روزنامه جوان موجود اس��ت. مافياي برنج تراريخته و 
ناگفته هايي در اين رابطه كه همگي به ي��ك نفر خاص در دولت ختم 
مي شود كه اتفاقاً هم در تصويب بودجه شركت هاي دانش بنيان نقش 
دارد و هم نظارت و... هم از ديگر مواردي است كه روزنامه جوان به نوبت 
در صورت لزوم به آنها خواهد پرداخت.  در پايان انتظار مي رود به جاي 
فرافكني، پاسخي درخور به ابهامات فراوان مطرح شده در اين رابطه داده 
شود و اذهان عمومي نس��بت به ايرادات شركت هايي كه وام هاي چند 
صد ميليوني به صورت قرض الحسنه دريافت مي كنند و عملًا خروجي 
ملموسي هم نداشته اند، شفاف سازي شود. گفتني هاي ديگري هم در 

همين رابطه هست كه به نوشتار ديگر حوالت مي دهيم. 

حاص�ل زحم�ات بي�ش از 100نفر 
از نخب�گان كش�ورمان در حال�ي 
همچنان گوشه اي از سازمان فضايي 
خاك مي خورد كه مسئولان وزارت 
ارتباطات و س�ازمان فضايي كشور 
در آغاز به كار دولت يازدهم، بارها 
براين موض�وع تأكيد داش�تند كه 
نبايد در مقوله  فناوري هاي فضايي، 
فقط روي پرتاب ماهواره تمركز كرد

زهرا چيذري 
  گزارش 2

نيره ساري
  گزارش یک

بيژن يانچشمه 

     مسئولان رسيدگي كنند
اعماري- تهران: دوربرگردان فرودگاه مهرآباد از سمت آزادي- جاده 
مخصوص بسيار خطرناك اس��ت، چراكه ماشين ها در مسير مستقيم 
با س��رعت زيادي در حال تردد هس��تند و هيچ توجه��ي به راهنماي 
ماش��ين هايي كه به س��مت فرودگاه از دوربرگردان قصد تغيير مسير 
دارند، نمي كنند و باره��ا در اين محدوده ش��اهد تصادفات مرگباري 
بوده ايم. به همين دليل مس��ئولان براي كم كردن تصادفات و افزايش 
ايمني بيش��تر رانندگاني كه قصد رفتن به س��مت فرودگاه مهرآباد را 
آن هم در شب را دارند، س��رعت گيري در اين مسير قرار دهند تا ديگر 

مشكلي در اين خصوص ايجاد نشود.


